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ČESKO: Před týdnem jsem zveřejnil článek pod názvem „Zdražování zpomalilo, ale pokles
české ekonomiky trvá…?“ (viz. odkaz pod dnešním článkem), v němž jsem se podrobně
věnoval problematice inflace a vládní finanční a ekonomické politiky. Nyní již jsou známá
čísla meziročního nárůstu inflace za měsíc únor (meziročně růst o 2%).

Vládní politici mírně jásají a slibují, že ještě v závěru tohoto roku již lidé zaznamenají růst reálné
mzdy. Mnoho tomu nenasvědčuje. Mimochodem, meziroční růst ekonomiky (HDP) se ani v tomto
roce konat nejspíš nebude. Odhady letošního růstu HDP vládních institucí a autorit států (MF a ČNB)
se stále snižují… Česká ekonomika se stále potácí v problémech, a to nejen proto,  že se nedaří oživit
spotřebu obyvatelstva.

Ostatně, ani 2% inflace v únoru není žádným velkým vítězstvím ducha nad hmotou. Vždyť
v posledních dvou letech podle údajů (spíše reálně podceněných) ČNB došlo v souhrnu k nárůstu
spotřebitelských cen o 25% (15% + 10%). Otázkou spíše je, kdy se podaří „srovnat“ značný pokles
životní úrovně občanů zaznamenaný v posledních 2 letech. Bude to za 7, 8 či 10 let? Na tuhle 
jednoduchou otázku ale činitelé vlády,  ani provládní média odpovědět seriózně nedokáží…

A jak tedy na to, aby se česká ekonomika hnula z místa?

Půjde o to, zabrzdit zadlužování státu zvýšením daňových příjmů na straně těch, kdo hromadí zisky.
Začněme reálně uvažovat o důraznějším progresívním zdanění příjmů, které by začínalo nad jedním
nebo dvěma násobky průměrné mzdy. Progresívně (z větších zisků víc) lze zdaňovat také firmy. Je
třeba více zapojit i zdanění kapitálových výnosů a velkých majetků, řekněme nad 100 milionů korun.
Pak by bylo možné těm nízkopříjmovým domácnostem naopak ulevit.

Ceny energií musíme mít pod kontrolou, toho lze poměrně rychle dosáhnout plným zestátněním ČEZ
prostřednictvím výkupu menšinových akcionářů. Vedle toho si zaslouží plnou podporu rychlý rozvoj
obnovitelných zdrojů cestou energetických společenství a využitím i nového zdroje, agrovoltaiky,
která kombinuje výrobu elektřiny se zemědělskou výrobou.

Značná část výdajů domácností je vázána vysokými výdaji na bydlení. Ty lze snižovat podporou
výstavby dostupného bydlení garantovanými stavebními úvěry u státní rozvojové banky i komerčních
bank, které se budou splácet z přijatého nájemného. Anebo rozvojem výstavby komunálních
nájemních bytů prostřednictvím neziskových společností (př. Velká Británie).

Vysoké ceny potravin dostaneme pod kontrolu vybudováním např. národního obchodního řetězce či
podporou toho stávajícího družstevního COOP, pokud se zaváže nakupovat domácí produkci a
zveřejňovat nákupní ceny.

Skoro nic z toho tahle vláda ale neudělá. Je zřejmé, že hodně věcí lze napravit rychle, pokud se
podaří odstranit žábu na prameni. A tou je tato vláda.
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